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وزیر راه با اشاره به سرمایه گذاری ایمیدرو و 
شرکت های معدنی و فولادی کشور خبر داد: 

 سرمایه گذاری 8 هزارمیلیاردی
در  راه آهن سنگان- بافق 

وزیر راه از سرمایه گذاری هشت هزار میلیارد تومانی 
برای راه اندازی خط دوم راه آهن سنگان-بافق خبر 
داد.به گــزارش خبرنگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی، محمد اسلامی در حاشیه مراسم امضای 
تفاهم نامه مشارکت و سرمایه گذاری در احداث خط 
دوم ریلی مسیر سنگان-تربت حیدریه-جندق–بافق 
با حضور در جمع خبرنگاران گفت: یکی از محورهای 
موردتوجــه دولت و وزارت راه و شهرســازی، توســعه 
همه جانبه زیرساخت هاست؛ به ویژه توسعه ای که به 
تولید و اشتغال و شکوفایی اقتصادی منجر می شود. 
امروز با حضور سرپرست وزارت صمت تفاهم نامه مهم 
و ماندگاری را مبادله کردیم که بر اساس آن ایمیدرو و 
شرکت های معدنی و فولادی کشور به شکل مشترک 
ســرمایه گذاری ۸ هزار میلیارد تومانی را پشــتیبانی 
خواهند کرد تا خط دوم راه آهن را به منطقه ســنگان 
به ســمت تربت حیدریه تا بافق اجــرا کنیم.وزیر راه و 
شهرســازی با بیان این که ۷۰ درصد سرمایه گذاری 
از سوی ایمیدرو و شرکت های معدنی و فولادی و ۳۰ 
درصد بر عهده دولت خواهد بود، افزود: این خط ریلی 
باعث می شود تا ظرفیت ریلی کشور  که اکنون حدود 
۵/۷ میلیون تن است، به ۲۰ میلیون تن افزایش یابد.

توضیحات تأمین اجتماعی درباره 
گزارش» در جست وجوی آقای مدیر« 

پیرو گــزارش »در جســت وجوی آقای مدیــر« درباره 
ملاقــات مردمــی مدیــران دســتگاه های اجرایــی 
اســتان، اداره کل تأمیــن اجتماعــی اســتان در 
جوابیه ای توضیحاتی ارائه کرده اســت کــه در ادامه 
می خوانیــد. در ایــن جوابیه آمــده اســت: احتراماً، 
در رابطــه بــا گــزارش منتشــره در روزنامــه )صفحــه 
۳ خراســان رضــوی( مــورخ 99.۳.۲۷ با تیتــر »در 
جســت وجوی آقای مدیر« با موضوع رونــد برگزاری 
ملاقات مردمی هفتگی مدیران، ضمن قدرشناسی 
از اهتمام خبرنگاران محترم آن روزنامه به دغدغه های 
اجتماعی و همراهی با دستگاه های اجرایی در ارائه 
هرچــه بهتر خدمــات به مخاطبــان شــریف، مطالب 
ذیل در تکمیــل گــزارش مذکور جهــت تنویــر افکار 
عمومــی و درج در آن روزنامــه وزیــن، بــه اســتحضار 
می رســاند:1 – به منظــور ســهولت در تــردد مراجع 
به ویژه افراد دارای مشــکلات حرکتی و سالمندان، 
ملاقات مردمــی در طبقه همکف ســاختمان برگزار 
می گــردد.۲ – ملاقات های مردمی بــدون ثبت نام و 
درخواست قبلی و تا پایان پاسخ گویی به کلیه مراجع 
صورت می پذیرد.۳ – در بازدیدهای مدیریتی از شعب 
شهرســتان، ملاقات مردمــی در محل شــعب تأمین 
اجتماعی شهرستان های استان برگزار می گردد.4– 
در زمان ملاقــات مردمــی هیچ گونه جلســه داخلی 
برگــزار نمی گــردد مگــر در مــواردی اســتثنایی که 

موضوعاتی با درجه اهمیت زمانی بالا پیش می آید.

رئیس خانه معدن استان مطرح کرد: 

700 معدن غیرفعال در استان 
رئیــس خانــه معــدن اســتان گفــت: ۷۰۰ معــدن 
غیرفعال در اســتان داریم که بیــش از نیمی از آن ها 
باید به مزایده گذاشته شوند، اما نزدیک به یک سال 
است که پشت سد دستورالعمل های سازمان منابع 
طبیعی منتظر مانده اند.نازپرور در گفت وگو با ایسنا 
گفت: شــورای معادن یا کمیته تدبیر استان باید در 
این زمینه ورود و اختلافات را هرچه سریع تر حل کند 

تا بتوانیم از این معادن بهره برداری کنیم. 

گزارش میدانی از آبیاری محصولات کشاورزی با پساب فاضلاب در تربت حیدریه 

تکرار تراژدی کشف رود درتربت حیدریه 
شــعبانی-اگر  قبــلا می شــنیدیم  کــه محصولات 

کشــاورزی با فاضلاب کشــف رود کشت می شود 
اما حالا شــاهد تکرار این تراژدی در تربت حیدریه 
هســتیم. اظهارات ســاکنان اطراف تصفیه خانه 
شــماره یک فاضــلاب تربــت حیدریــه و گــزارش 
میدانی شبانه خبرنگار خراســان رضوی  حکایت 
از آبیاری برخی مزارع اطراف تصفیه خانه شماره 
یک فاضلاب تربت حیدریه با پســاب فاضلاب این 
تصفیه خانــه دارد. به گــزارش خراســان  رضوی، 
ســاکنان اطراف تصفیه خانه شماره یک فاضلاب 
تربت حیدریه می گویند: پســاب  خروجی تصفیه 
خانه وارد مســیل شــده و برخی از کشــاورزان این 
پســاب را شــبانه با پمپاژ به اصطلاح کف کش می 
کنند و این پساب را برای آبیاری محصولات خود به 
مزارع کشاورزی اطراف این تصفیه خانه می برند.
براســاس  مشــاهدات خبرنگار خراســان رضوی 
از  محل  انتقال پساب ،لوله هایی دیده می شود  که 
از زیر خاک رد شــده و ســر لوله ها از مســیل آب رو 
پساب تصفیه خانه سر درآورده است،درون لوله ها 
مرطوب است و انگار افرادی این پساب را پمپاژ و به 
جایی منتقل می کنند.چوپانی که گوسفندهای 
خود را به چرا درایــن محل آورده اســت،می گوید 
که ظاهرا شــبانه افرادی به زیر پل می آیند و پساب 
را با پمــپ کف کش به زمیــن های خود مــی برند.
حدود ســاعت ســی دقیقه بامداد خبرنگار ما وارد 
جاده کمربندی می شــود و از زیر  پــل کمربندی از 
راه فرعی وارد منطقه پشت تصفیه خانه می شود. 
او مرد میان سالی را با وانت پیکانی زیر پل می بیند و 
هر چه جلوتر می رود صدای موتور پمپ آب بیشتر به 
گوش می رسد.خبرنگار ما در تماس با رئیس محیط 
زیست تربت حیدریه این موضوع را  به اطلاع وی می 
رساند و قرار می شود فردای آن شب تیمی از محیط 
زیست و مســئولان بهداشــت علوم پزشکی تربت 
حیدریه به محل برونــد و بازدیدی از آن جا داشــته 
باشند.فردای آن روز رئیس اداره سلامت محیط و 
کار معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تربت 
حیدریه از جمــع آوری یک عدد پمپ و تاسیســات 
آبیاری مزارع با پساب تصفیه خانه فاضلاب شهری 
در این بازدید شبانه خبر داد. مهدی سعیدی اظهار 
کرد: در بررسی و گشت زنی شبانه کارشناسان این 
معاونت و اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان 
از مســیر رودخانه پایین دســت تاسیسات تصفیه 
خانه فاضلاب شــهری، یک ایســتگاه ســیار پمپاژ 
آب در بســتر رودخانه شناســایی و کشف شد.وی 
افزود: متخلف که متوجه حضور بازرسان شد قصد 
جمع آوری تاسیســات و مســتغلات را داشت که با 

اقدام به موقع بازرســان، تاسیســات رها و متخلف 
متواری شــد.وی تصریح کرد: بــا هماهنگی مقام 

قضایی، تاسیسات جمع آوری و ضبط شد.

 مسئولیت بهره برداری از پساب 	 
با بخش خصوصی است

مهنــدس یوســفی مدیــر آبفــای تربــت حیدریــه 
می گویــد: قــرارداد مربــوط بیــن شــرکت آبفای 
خراسان رضوی و شرکت طوس مسیر سرمایه گذار 
طرح فاضلاب انجام  شده اســت و بهره برداری و 
راهبری شــبکه و تصفیه خانه و پساب خروجی در 
اختیار بخش خصوصی و شــرکت ســرمایه گذار 
اســت.در حالی که مدیر آبفا بخــش خصوصی را 
مســئول مدیریت پســاب تصفیه خانه مــی داند؛ 
اما معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی تربت 
حیدریــه  می گویــد: مدیریت پســاب تــا وقتی در 
تصفیه خانه است با شرکت آبفا بوده و بعد از خروج 

آن تحویل امور منابع آب منطقه می شود.
دکتر الهام بهره مند می افزاید: ما راهی نداریم جز 
این که یا این پســاب دفع شود در چاه های جاذب 
برای تقویت آب های زیرزمینی یا این که در بستر 
رودخانه ها رها شــود و با رعایت مســائل زیســت 
محیطی در مسیر جذب شود یا اگر پساب مشکلی 
نداشــته باشــد و در آزمایش های مربــوط تاییدیه 
بگیرد می تواند برای آبیاری محصولات غیر مثمر 
بــا تعریف جهاد کشــاورزی اســتفاده شــود.بهره 
مند می افزاید:  البته منظور استفاده  از پساب در  
محصولات غیرمثمری است که مصارف خوراکی 
برای دام نداشته باشــد .وی افزود: هیچ مجوزی 
برای استفاده ازاین پساب در امور کشاورزی مثل 
صیفی جات و سبزی جات وجود ندارد و این مسئله 
را در استعلامی به امور آب منطقه اعلام کرده ایم 
و بدون انجام آزمایش ها کســی نمی تواند بگوید 
این پساب قابل استفاده برای مصارف کشاورزی 
اســت.وی می افزایــد: وقتی می توانیــم تصمیم 
درســت را بگیریم که یک سیســتم پایش آنلاین و 
برخط برای آزمایش پســاب تصفیه خانه داشــته 
باشــیم ما هیچ اجازه ای به جهاد کشاورزی یا آب 
منطقه ای نمــی دهیم تا از پســاب در کشــاورزی 
استفاده شــود و این که می گوییم آزمایش آنلاین 
معنی اش استفاده در مصارف کشاورزی نیست.
دکتر بهره منــد با تاییــد حرف خبرنــگار ما مبنی 
بر انتقال پساب به مصارف کشــاورزی می گوید: 
شواهدی وجود دارد که این پساب در زمین های 
کشاورزی استفاده می شود. امور منابع آب نباید 
اجازه بدهد که ایــن آب به زمین های کشــاورزی 

منتقل شود.سال گذشته ایستگاه های پمپاژ آب 
پشــت دیوار تصفیه خانه وجود داشــت که پساب 
رسما برداشت می شــد اما در بازرسی ها یک دور 
کل آن تجهیزات جمع آوری شــد. شــکایت هایی 
بعد از آن از مردم پایین دســت داشتیم که معتقد 
بودند بــاز هم از این پســاب اســتفاده می شــود و 
متاسفانه شب ها پمپ را داخل لوله ها می گذارند 
و آب را منتقــل می کنند. آبان ســال گذشــته هم 
با هماهنگی قاضــی حجازی مجــدد تجهیزات و 
تاسیســات آن محل جمــع آوری شد.مســئله این 
است که جهاد کشاورزی باید زمین ها را ارزیابی 
و مالکان را معرفی کند تا اخطار لازم به آن ها داده 
شود. دوشب قبل فرد خاطی متواری شده و فقط 
تجهیزاتش آن جا برای ما مانده اســت. ما فعلا به 
کمک محیط زیســت فقط گشــت های خودمان 
را انجــام می دهیــم.داوود نــور محمــدی رئیس 
محیط زیســت تربت حیدریه  نیزمی گوید: پساب 
رها شــده مورد تایید محیط زیست نیست و منکر 
آبیاری اراضی با پســاب تصفیه خانه نیســتم.وی 
می افزاید: طبق مکاتبه ای که با استانداری انجام 
داده ایم، مسئول و ناظر مســتقیم  دانشگاه علوم 
پزشــکی اســت و ما به عنوان ناظر محیط زیســت 
چندین بــار ورود کرده ایم و بارهــا در زمینه جمع 
آوری و تخریــب اراضــی حاصل از آبیاری پســاب 
تصفیه خانه اقداماتی داشته ایم.وی با بیان این که 
پساب رها شده برای کشاورزی به هیچ عنوان مورد 
تایید محیط زیست نیست، خاطر نشان می کند: 
با این حال منکر آبیاری اراضی کشــاورزی با این 
پساب نیستیم و این در حالی است که خواه ناخواه 
پســاب رها شــده منابع آبی و دام هــای اطراف را 
آلوده می کند.مهندس طلعتی مدیر آب منطقه ای 
تربت حیدریه به خراسان رضوی می گوید:انتقال 
پســاب از حریم مســیل هــا از نظر ما منــع قانونی 
ندارد!وی می افزاید: تصفیه خانه فاضلاب و پساب 
آن در اختیار شرکت طوس مسیر و تحت مدیریت 
و نظــارت شــرکت آب و فاضــلاب اســت و انتقال 

آب از بستر مســیل هیچ منع قانونی ندارد.
طلعتی خاطر نشان می کند: طبق ماده 1۲ 
آیین نامه تعیین حد بستر و حریم، عبور لوله 
های آب، برق و گاز از بســتر و حریم کال ها و 
مســیرها با موافقت وزارت نیرو و آب منطقه 
ای بلامانــع اســت و محافظت از لولــه ها به 
عهده اشخاص است.مهندس پیوندی مدیر 
عامل شرکت طوس مسیر به خراسان رضوی 
می گوید: در این تصفیه خانه ما یک قرارداد 
بای بک بسته ایم که قرار اســت پساب آن را 

در بخش صنعت مصرف کنیم. در ابتدای تحویل 
این تصفیه خانه با مشکلات زیادی روبه رو بودیم 
و بلوئرهــای هوادهی دچار مشــکل بــود که رفته 
رفته این مشــکلات را رفع کرده ایم و ان شــاء ا... 
اگر پیمانکار به موقع عمل کند با نصب تجهیزات 
خشک کن لجن بخش بسیاری از بوی نامطبوع از 
بین خواهد رفت و مشــکلی از این دست در آن جا 
نخواهیم داشت .در خصوص مصرف این پساب در 
۵ نوبت در روزنامه  آگهی کرده ایم که آماده انتقال 
آن برای مصارف صنعتی هستیم اما متقاضی پیدا 
نشده اســت. وی می افزاید: این پساب فقط باید 
در صنعت استفاده شود و اصلا مصرف کشاورزی 
ندارد. مــا در حال مذاکره با شــرکت هــای فولاد 
تربــت حیدریه،فولاد ســنگان و شــرکت توســعه 
فراگیر ســناباد برای کارخانه های کنســانتره در 
سنگان برای انتقال این پساب برای بخش صنعت 
هستیم و تاکنون کشاورزانی به ما مراجعه کرده اند 
تا این آب را بخرند اما ما نفروخته ایم  زیرا می دانیم 
که این آب برای مصارف کشــاورزی مفید نیست 
و اگر این کار را کنیم بــرای آن ها حقابه ایجاد می 
شــود. وی در پاسخ به ســوال خبرنگار ما مبنی بر 
وجود اخباری از انتقال پســاب تصفیه خانه تربت 
حیدریه به ســنگان خــواف می گویــد: ما صنعتی 
در تربــت حیدریــه و اطــراف آن نداریم کــه به این 
پساب نیاز داشته باشد و فقط این ظرفیت در فولاد 
ســنگان خواف و کارخانه های کنســانتره وجود 
دارد. او می افزاید: جالب است به آن ها اجازه می 
دهند که بروند و آب را از چاه بردارند که البته بعد 
از آن در وزارت نیرو مصوب شــد که باید از پســاب 
های منطقه در صنعت شان استفاده کنند.وی در 
پاسخ به  این سوال  که چه برنامه ای برای مدیریت 

پســاب و جلوگیری از ورود آن به مزارع کشاورزی 
دارید می گوید: برنامه ای نداریم چون کاری نمی 
توانیم انجام دهیم و این مســئله در مشــهد هم ۵ 
هزار لیتر بر ثانیه در کشــف رود ریخته می شــود.
پیوندی در پاسخ به این ســوال که با توجه به عدم 
راه اندازی فــولاد جلگه رخ تربــت حیدریه  آیا می 
شــود فعلا برای مدت ۳ تا ۵ سال آب را به سنگان 
برد و بعد از آن برای مصرف در فولاد تربت حیدریه 
برگردانــد، خاطر نشــان می کند: اگر  مســئولان 
بخواهنــد مقاومــت کنند بــرای انتقال پســاب از 
منطقه ای به منطقه دیگر و بمانیم تا صنعتی شکل 
بگیرد این مشــکل وجود خواهد داشت. پیوندی 
می گوید: انتقال پساب به صورت موقت به سنگان 
امکان ندارد و هر کس بخواهد این پساب را بخرد 
باید در همان ۲9 سالی که طبق قرارداد پساب در 
دســت ماســت، این اتفاق بیفتد.دکتر الهام بهره 
مند معاون بهداشــت علوم پزشکی تربت حیدریه 
نیزبــا تایید مضــر بــودن مصــرف محصولاتی که 
با این پســاب رشــد می کنند، می گویــد: این یک 
کار گروهی بوده و نمی توانیــم بگوییم به تنهایی 
می شــود، مثلا محیط زیســت یا علوم پزشــکی یا 
آب منطقه ای مشــکل را حــل کنــد.او می گوید: 
متاسفانه با این پســاب خیار و گوجه و سبزیجات 
کاشته می شــود و رســیدگی به این مسئله بسیار 
حائز اهمیت است.او معتقد است علوم پزشکی و 
محیط زیست یک کار مقطعی را انجام می دهند اما 
چاره حل مسئله به صورت ریشه ای جای دیگری 
است و اگر حل نشود این محصولات سر سفره همه 
ما خواهد آمد و تاثیر آن روی زندگی همه ما خواهد 
بود و جدای از وظایف سازمانی مان وظیفه انسانی 

حکم می کند که پیگیر حل این مسئله باشیم.
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